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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az interpelláció címe: "Miért szabotálja el tizedik éve a Kormány, hogy érvényesüljön az 
emberek Alaptörvényben foglalt joga a tiszta levegőhöz?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Lassan már annak lesz hírértéke, ha valahol végre feloldható a szmogriadó valamelyik fokozata. Az
emberek leginkább a viharos szélben és az esőben bízhatnak, hogy kicsit kitisztuljon a levegő. Igaz,
mostanra már esélyegyenlőség van településeinken: ez a probléma nagyvárosainkat és kis falvainkat
egyaránt sújtja.

Sokféle  szennyezőanyag  kerül  a  levegőbe,  melyek  külön-külön  és  együttesen  is  ártalmasak  az
emberre  és  az  élővilágra  is.  A  szmogtól  tömegesen  pusztuló  városi  fák  jó  példái  ennek.
Magyarországon a  légszennyezés  súlyosságát  leginkább az  határozza  meg,  hogy mennyi  finom
szállópor van a  levegőben (PM2,5).  A szállópor szennyezettségnek nincs biztonságos szintje.  A
legkisebb koncentráció is káros. Minél hosszabban van kitéve neki az ember, annál súlyosabbak a
káros hatásai: a szív-, a tüdő- és az érrendszer megbetegedése, tüdőrák, asztma, allergia.

Magyarországon ezért évente több mint 12 ezer ember hal meg idő előtt.

Ez a helyzet tarthatatlan. Nem veszíthetünk el évente egy kisvárosnyi embert csak azért, mert a
Kormány már 10 éve nem veszi komolyan ezt a kérdést. Most ott tartunk, hogy az Európai Unió
által  általánosan  meghatározott,  az  emberek  egészségét  szem  előtt  tartó  levegőtisztasági
célkitűzések eléréséhez a szálló  por kibocsátást  2020-2029 között  13%-kal,  2030 után 55%-kal
kellene csökkenteni. Ehhez azonban tenni kell, sokat és sürgősen. Ezeket a tennivalókat foglalta
rendszerbe az Országos Levegőterhelés-csökkentési Program, melyet a társminisztériumokkal, civil
szervezetekkel egyeztetve éppen az Ön minisztériuma készített el, és amelynek megvalósítása révén
2030-ra Magyarországon 5,4 hónappal nőhetne a várható élettartam, a légszennyezéshez köthető



idő előtti halálozások száma több, mint ötezerrel csökkenhetne.

Csakhogy  –  értesüléseink  szerint  –  a  Program  leghatékonyabb  intézkedéseinek  zömét  a
Miniszterelnökség  egyszerűen  törölte.  Leginkább  a  lakossági  programokat,  holott  a  levegőben
található finom szállópor 84 százaléka lakossági forrásokból ered.

Ez akkor azt  jelenti,  hogy továbbra sem kerül  sor  a  korszerű bérlakás  programra,  a  széleskörű
fűtéskorszerűsítésre,  a  lakóházak hőszigetelésére,  a  kényszerű  hulladékégetés,  a  lignit-  szén-  és
fafűtés visszaszorítására?

Ehelyett  hoztak  egy  kormányrendeletet,  mely  szerint  a  kis  tüzelőberendezésekkel  kapcsolatos
ügyeket a lakossághoz közel lévő járási szintű hivataloktól márciustól megyei szintre helyezik át.

Tényleg azt gondolják, hogyha „messzebbről és fentebbről nézik” a problémát, az már nincs is?

Miniszter Úr!

Kérem, vegyen egy mély lélegzetet, és valljon színt: mi lesz a Program valóban hatékony, tervezett
intézkedéseinek végrehajtásával?

Válaszát és együttműködését előre is köszönjük.

Schmuck Erzsébet (LMP)
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